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Nyomtatott és online sajtó 
 

 

Semjén Zsolt: sikeres az Óbudai Egyetem Kárpát-medencei online oktatási 

centruma 
2023. március 31. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, vajma.info 

Sikeres az Óbudai Egyetem Kárpát-medencei online oktatási centruma, az a jövőben is élvezi a 

magyar kormány támogatását - mondta Semjén Zsolt miniszterelnök-helyettes pénteken az 

Óbudai Egyetemen. A miniszterelnök-helyettes rámutatott: az egyén és a nemzet egésze 

szempontjából egyaránt fontos, hogy a hallgatók anyanyelvükön tanulhassanak. A hallgatók 

anyanyelvükön, magyar nyelven olyan minőségben és olyan dolgokat tudnak "elgondolni", 

amit más nyelven nem biztos, hogy ilyen szinten meg tudnának tenni - fejtette ki. 

Hangsúlyozta: a nemzet egésze szempontjából a magyar nyelv a "végső végvár" a magyarság 

számára, ezért kulcsfontosságú, hogy az anyanyelvünket megőrizzük. Ugyanakkor a nemzet 

egysége és egyesítése szempontjából kiemelt jelentőségű, hogy a köznyelv mellett a magyar 

szaknyelv is megőrizze egységét, és a tudományt összmagyar szinten műveljék, ne csupán az 

ország határain belül - fűzte hozzá. Kitért arra is, történelmi kényszer okán a magyarság 

világnemzet. Trianon, vesztes háborúk, diktatúrák, levert forradalmak miatt a magyar nemzet 

igen jelentős része nem az államhatárokon belül él, a magyarság és a magyar államhatárok nem 

esnek egybe. A magyarság csak úgy tartható meg, ha az elszakított nemzetrészek magyarsága 

is megtartható - rögzítette.  

 

Potápi Árpád János: a béke embereinek kell maradnunk 
2023. április 2. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, PannonRTV, ma7.sk, vajma.info, Krónika, 

gondola, teol.hu, vasarnap.hu  

A nyugati kereszténység hatása alatti vidékeken ma már egyre kevesebben ragaszkodnak a 

keresztény alapokhoz, "nekünk azonban továbbra is a béke embereinek kell maradnunk, mert 

ez nemzetünk jövőjének záloga" - mondta Potápi Árpád János, a miniszterelnökség 

nemzetpolitikáért felelős államtitkára vasárnap délután a romániai Újszentesen. A Temesvár 

melletti bánsági település református templomában vasárnap délután újraszentelő 

istentiszteletet tartottak, a műemlék épület teljes körű felújításáért adtak hálát. Potápi Árpád 

János beszédében rámutatott: nincs méltóbb módja megünnepelni a virágvasárnapot, mint egy 

templom újraszentelésével. Emlékeztetett, hogy virágvasárnap, a jeruzsálemi bevonulás után, 

Jézus is bement a templomba, megtisztította és helyreállította a rendjét. A reformáció idején a 

mai Bánság a magyar nemzet számára hányatatott sorsú terület volt, de a török hódoltság utáni 

betelepítésekkel új közösségek születettek - mondta. "Újszentes és református gyülekezete is 

ennek a gyümölcse" - fogalmazott arra utalva, hogy a Temes megyei települést szentesi 

telepesek alapították, mint neve is jelzi. Bár az itt élők "sok hullámhegyet és hullámvölgyet 

megjártak", megmaradtak magyar közösségnek. Potápi Árpád János rámutatott: ha össze 
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kellene írni, hogy Magyarország kormánya mennyi mindent tett a Kárpát-medence és a 

diaszpóra közösségeiért, egy több kötetes műben kellene gondolkozni, melyet "végső soron 

egyetlen érték hatna át: a nemzeti összetartozás". 

 

Szilágyi Péter: Magyarország hisz a kárpátaljai magyar közösség erejében, és 

abban, hogy az egyetlen jó válasz ma a béke 
2023. április 2. – MTI, Magyar Nemzet, hirado.hu, PannonRTV, karpat.in.ua, ma7.sk, 

felvidek.ma 

Magyarország minden lehetséges támogatást megad a kártápaljai magyaroknak a 

megmaradáshoz - jelentette ki Szilágyi Péter nemzetpolitikáért felelős helyettes-államtitkár 

szombaton Torontóban, a magyar közösség adománygyűjtő eseményén. A nemzetpolitikáért 

felelős helyettes-államtitkár rámutatott, hogy az egymás iránti felelősség és szolidaritás közös 

cél Torontóban és mindenütt a világon, a diaszpóra és a Kárpát-medencei magyarság közötti 

kapcsolat pedig egyre szorosabb és mélyebb az elmúlt évek munkájának köszönhetően. 

Hangsúlyozta, hogy 2023 a gondoskodó nemzet éve, ami jelenti azt, hogy Magyarország 

gondoskodik a nemzeti értékek megőrzéséről és gyarapításáról, valamint gondoskodik a 

szomszédos országokban és a diaszpórában élő magyarság közösségeiről. Szilágyi Péter a jelen 

legnagyobb kihívásaival kapcsolatban úgy fogalmazott, "határozottan ki kell jelentenünk, hogy 

Magyarország továbbra sem szeretne belekeveredni a háborúba, tűzszünetet és 

béketárgyalásokat szorgalmaz, mert hisz abban, hogy az egyetlen jó válasz ma a béke". Az 

adománygyűjtés több mint gesztus, felhívja a figyelmet arra, hogy aki bajban van, annak együtt, 

közösen segítünk - tette hozzá, és hangsúlyozta, hogy Magyarország hisz a kárpátaljai magyar 

közösség erejében, éppen ezért továbbra is kiemelten támogatja a magyar iskolák, magyar 

szervezetek, intézmények működését.  

 

Magyar Levente: alapvető emberi kötelesség, hogy minden bajbajutottat 

erőnkhöz, méretünkhöz, képességeinkhez mérten megsegítsünk 
2023. április 2. – MTI, Origo, HírTV, vajma.info, karpatalja.ma, kiszo.net, karpat.in.ua 

Alapvető emberi kötelesség, hogy "minden bajbajutottat erőnkhöz, méretünkhöz, 

képességeinkhez mérten megsegítsünk" - jelentette ki Magyar Levente, a Külgazdasági és 

Külügyminisztérium parlamenti államtitkára vasárnap Ungváron, ahol átadta a Veszprém 

városa által humanitárius segélyként felajánlott 14 városi autóbusz első hat járműből álló 

tételét az ukrán partnereknek. A hat darab, jó állapotban lévő jármű közül öt Ukrajna olyan 

városaiba kerül, ahol a háború következtében részben megsemmisült a buszpark - közölte 

Magyar Levente, egy pedig Kárpátalján teljesít majd szolgálatot. A nagy értékű adomány 

átadásán elhangzott, hogy az ukrajnai önkormányzatok buszparkjuk jelentős részét 

felajánlották a hadsereg igényeinek kielégítésére, így sok esetben az alapvető szolgáltatásokat 

sem képesek biztosítani, így például a gyerekek iskolába szállítását sem. Magyar Levente 

megkért minden magyarországi érintettet, akinek lehetősége van rá, ajánljon fel jó állapotban 

lévő, odahaza nélkülözhető gépjárműveket, amelyek átadását a Külgazdasági és 

V
e

ze
tő

 h
ír

e
k

 

https://karpatalja.ma/karpatalja/nezopont/szilagyi-peter-magyarorszag-hisz-a-karpataljai-magyar-kozosseg-erejeben/
https://karpatalja.ma/karpatalja/nezopont/szilagyi-peter-magyarorszag-hisz-a-karpataljai-magyar-kozosseg-erejeben/
https://karpatalja.ma/karpatalja/kozelet/magyar-levente-alapveto-emberi-kotelesseg-hogy-minden-bajbajutottat-megsegitsunk/
https://karpatalja.ma/karpatalja/kozelet/magyar-levente-alapveto-emberi-kotelesseg-hogy-minden-bajbajutottat-megsegitsunk/


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2023. április 3. 

. 

 

Külügyminisztérium koordinálja majd. A parlamenti államtitkár aláhúzta, hogy a már 

megkezdődött újjáépítés "olyan materiális igénnyel jár, amihez érdemben Magyarország is 

hozzá tud járulni". A látogatás második okaként a magyar-ukrán kapcsolatok aktuális 

kérdéseinek áttekintését nevezte meg Magyar Levente. Mint fogalmazott, a két ország baráti 

kapcsolatát az utóbbi években megzavarták azok "az itteni magyar kisebbség körüli 

szabályozási kérdések, amelyekben nem tudtunk egyetérteni". Szavai szerint abban bízik, hogy 

az ukrán partnerek részéről "van annyi belátás és jó szándék. 

         
Elismerte az FRF, hogy az idegengyűlölet is rasszizmus – Becali védelmébe vette 

a romániai magyarokat 
2023. március 31. – Krónika 

A Román Labdarúgó-szövetség (FRF) fellebbviteli bizottsága csütörtökön – bő három héttel a 

döntés után – közölte a Sepsi OSK–FCU Craiova 1948 bajnoki labdarúgó-mérkőzés 

újrajátszását elrendelő határozata indoklását. Összefoglaló tájékoztatásuk szerint a 

fellebbviteli bizottság megállapította, hogy „a rasszizmus, mely faji vagy etnikai különbséget 

tesz emberek között, magában foglalja a xenofóbiát is”. Hozzátették: a mérkőzés lefújása a 

szabályzat 10. pontjának 58. cikkelye szerint jogszerű volt, a fegyelmi bizottság pedig 

szabályszerűen szabott ki büntetést az U Craiova 1948-ra. A jogi főosztály közlése szerint 

ugyanakkor a Sepsi OSK képviselői a fellebbviteli bizottság meghallgatásán úgy nyilatkoztak, 

hogy a mérkőzést folytathatták volna a pályán, ugyanis ez nem veszélyeztette volna a 

közbiztonságot és közrendet. A fellebbviteli bizottság ezek után úgy ítélte meg, hogy az U 

Craiova 1948 zöldasztalnál történő szankcionálása jelen esetben túlzott, a szabályzat pedig 

lehetővé teszi, hogy enyhítsenek a fegyelmi testület döntésén, illetve újabb szankciókat is 

kiszabhatnak. Ennek szellemében törölték a határozat játék nélküli OSK-győzelméről szóló 

részét. Az FRF jogi főosztálya által jegyzett közlemény végén, összegzésként, „a korrekt 

tájékoztatás” érdekében kihangsúlyozzák: a fellebbviteli bizottság indoklásából kiderül, hogy a 

xenofóbia és a rasszizmus nem két különálló fogalom, a játékvezető és a mérkőzésmegfigyelő 

pedig helyesen járt el. 

 

A „szélsőséges” Nagy-Magyarország 
2023. március 31. – Balogh Levente – Krónika 

A Krónika cikke szerint „sokan egyébként valamilyen rosszul értelmezett tolerancia jegyében, 

a mások érzékenységének tiszteletben tartása jelszavával intenek arra, hogy nem kellene a 

Nagy-Magyarország-térképeket használni. Ez az önfeladás egyik legfontosabb »érve«, hiszen a 

mi érzékenységünket valahogy sohasem tartják tiszteletben, úgyhogy ha mindig csak hátrálunk 

és engedünk, azzal csak egyet fogunk elérni: hogy a saját vélt erkölcsi fölényünk tudatában 

szorulunk ki, majd tűnünk el mindenhonnan. A tiltással és a hisztériázással ráadásul amúgy is 

csak azt érik el, hogy még többen használjak majd a jelképet, mert dacból sok olyan magyar is 
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kitűzi vagy a ruházatán viseli majd, akinek eddig eszébe sem jutott. Pedig ez sem szerencsés. 

Nem feltétlenül kell lépten-nyomon ábrázolni, közszemlére tenni”. 

 

Dél-Erdély vallási, történelmi és természeti kincseit mutatja be a Duna nézőinek 

Böjte Csaba 
2023. március 31. – Krónika 

Az elveszett paradicsom – Dél-erdélyi barangolások Böjte Csabával címmel látható vasárnaptól 

a Duna új vallási műsora. A romániai idő szerint 11:25-kor kezdődő 15 perces epizódokban Dél-

Erdély történelmi múltját és természeti értékeit mutatja be Böjte Csaba ferences szerzetes, a 

Dévai Szent Ferenc Alapítvány alapítója – közölte szerkesztőségünkkel az MTVA sajtóirodája. 

A dévai ferences kolostorban és a mellette lévő gyermekotthon épületeiben látogatóközpontot 

hoztak létre, ahol a térséget kisebb-nagyobb csoportban felkereső zarándokok szállást, illetve 

ellátást kaphatnak, hogy csillagtúra-szerűen barangolják be a Kárpát-medencének e csodálatos 

szegletét. Erre a különleges utazásra invitálja a Duna a nézőit. 

 

A romániai magyarellenességről írattunk angol nyelvű rapdalszöveget a 

mesterséges intelligenciával  
2023. március 31. – Krónika 

Bejárta a nemzetközi, a magyarországi és a romániai sajtót is a napokban Daniel Freund 

németországi zöldpárti európai parlamenti képviselő kezdeményezése, aki arra kérte a 

mesterséges intelligenciát, pontosabban a ChatGPT-t, hogy írjon egy rap műfajú dalszöveget a 

magyarországi korrupcióról. Ezen felbuzdulva a Krónika is felkérte a rövid idő alatt hihetetlen 

népszerűségre szert tett, számtalan helyzetben letesztelt szolgáltatást, írjon egy rapdalszöveget 

mondjuk a romániai magyarellenességről. Nem csalódtak az eredményben. Érdkeesség, hogy 

miközben az angol nyelvű párbeszédben a ChatGPT készségesen eleget tett a felkérésnek, egy 

másik, magyar nyelven folytatott párbeszéd során megtagadta a szöveg megírását a romániai 

magyarellenességről. 

 

Dan Tanasă újabb győzelme: három éve okafogyottá vált ügyben marasztalta el 

a Bukaresti Ítélőtábla Csíkszereda önkormányzatát 
2023. március 31. – maszol.ro 

A szélsőségesen nacionalista Románok Egyesüléséért Szövetség (AUR) parlamenti képviselője, 

Dan Tanasă által vezetett Méltósággal Európában Polgári Egyesület (ADEC) javára döntött 

hétfőn a Bukaresti Ítélőtábla abban a perben, amelyet Tanasă még 2020-ban kezdeményezett 

az Országos Diszkriminációellenes Tanács és Csíkszereda önkormányzata ellen. A Tanács 

ugyanis elutasította az AUR-os képviselő 2019-ben iktatott panaszát, amelyben azt tette szóvá, 

hogy a csíkszeredai városházi újság akkor négy oldalon román, nyolc oldalon pedig magyar 

nyelven jelent meg, továbbá az újságot kizárólag magyar anyanyelvű munkatársak készítették, 

ezzel pedig szerinte a helyi önkormányzat etnikai alapon diszkriminálta a helyi román 

közösséget. A bíróság továbbá 4000 lejes bírságra ítélte a csíkszeredai polgármesteri hivatalt. 
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„Politikai együttműködést igényel Várad és a megye projektjének a 

megvalósítása” 
2023. március 31. – Bihari Napló 

A metropolisz-övezet úthálózatának a fejlesztése volt a témája annak a sajtótájékoztatónak, 

melyet péntek reggel a Fekete Sas-palotabeli székházban tartott Borsi Imre Lóránt, az RMDSZ 

megyei frakcióvezetője és Szabó József váradi frakcióvezető. Borsi Imre Lóránt, az RMDSZ 

megyei frakcióvezetője felidézte, hogy csütörtök délután mind a városi, mind a megyei tanács 

jóváhagyta, hogy egy partnerség keretében együtt dolgozzák ki a metropolisz-övezet 

úthálózatának fejlesztését. Ebbe a projektcsomagba pedig bekerült a váradi elkerülőút északi 

része is, amit tulajdonképpen az RMDSZ javasolt, mindjárt a mandátum elején, amikor a 

megyei tanács regnáló vezetése több elkerülőutat bocsájtott szavazásra, illetve ezen 

befektetések hatástanulmányának az elfogadását: a bihari, a fugyivásárhelyi, az élesdi, a 

belényesi elkerülőutak, valamint az Arad-Nagyvárad közti gyorsforgalmi útnak a megépítését. 

 

Barti: hátrányban voltak a közbirtokosságok, ezen kell változtatni  
2023. március 31. – szekelyhon.ro 

Hátrányos helyzetben voltak a székelyföldi közbirtokosságok a hegyvidéki településeken 

tevékenykedő vállalkozások számára kiírt múlt évi pályázatokon, ezen a jövőben változtatni 

kell – jelezte Barti Tihamér, az RMDSZ Székelyföldi Önkormányzati Tanácsának elnöke. 

Nemrégiben Gyergyóremetén zajlott egy találkozó, ahol a székelyföldi közbirtokossági elnökök 

vettek részt. Ők hívták fel a figyelmet arra a helyzetre, hogy a hegyvidéki településeken 

tevékenykedő vállalkozások számára kiírt múlt évi pályázatokon a közbirtokosságok nem 

vehettek részt. Barti Tihamér és Barabás Antal államtitkár ennek kapcsán találkoztak 

Bukarestben. „Székelyföld falvainak, városainak nagy része hegyvidéki településnek minősül, 

és a közbirtokosságok hatalmas erdőterületekkel rendelkeznek. Nincs azonban megfelelően 

rendezve az erdeigyümölcs begyűjtésének és későbbi feldolgozásának kérdése ezekre a 

területekre vonatkozóan. A mostani megbeszélésünk egy olyan pozitív változás előkészítéséről 

is szólt, miszerint az idén ősszel megnyíló új kiírásra más a közbirtokosságok is 

jelentkezhetnek, és akár 300 ezer euró támogatást is kaphatnak egyenként erdeigyümölcs 

feldolgozó központok, vagy akár olyan tejbegyűjtő központok létesítésére is, amelyekkel az 

esztenákról lehetne a tej begyűjtését megoldani” – mondta el Barti.  

 

Történelmi siker, megnyerte az Erste Ligát a Gyergyói Hoki Klub 
2023. március 31. – Székelyhon.ro 

A Gyergyói Hoki Klub nyerte meg a jégkorong Erste Ligát, a döntő utolsó, hetedik mérkőzésén, 

pénteken este Gyergyószentmiklóson kiváló emberelőnyös játékával verte a Ferencvárosi TC 

együttesét. Óriási hangulat uralkodott a gyergyószentmiklósi jégcsarnokban, olyan, amilyen 

illő ahhoz, amikor a házigazda csapat először játszik mindet eldöntő mérkőzést az Erste Liga 

aranyáért. Iramot, oda-vissza játékot láthattak a nézők. A csarnok a 18. percben robbant 
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először, amikor Vincze Péter lövésével megszerezte a vezetést a Gyergyói Hoki Klub, az első 

emberelőnyét kihasználva. A második játékrész a Fradinak sikerült jobban. 

 

Rétegtalálkozón értekeztek a háromszéki roma közösségek felzárkóztatásáról  
2023. április 1. – szekelyhon.ro 

Ma egy lépés – ezt az elnevezést adták annak a fórumnak, amelyet az RMDSZ Háromszéki 

Területi Szervezete rendezett március 31-én, pénteken. A rétegtalálkozón a helyi roma 

közösségek képviselői és a résztvevő intézmények közti párbeszédre biztosítottak lehetőséget 

– tájékoztat a háromszéki terülteti szervezet sajtóosztálya. A harmadik alkalommal 

megszervezett roma konferencia az emberi erőforrás fejlesztése, valamint a munkaerőpiacon 

való elhelyezkedés elősegítése köré épült. A sepsiszentgyörgyi eseményen először 

panelbeszélgetést tartottak, amelyen Makkai Péter, a Munkaügyi és Szociális Védelmi 

Minisztérium államtitkára, illetve Laczikó Enikő, az Etnikumközi Kapcsolatok Hivatalának 

államtitkára a roma közösség felzárkóztatásáról szóló stratégiáról számolt be. Mint mondták, 

akkor lesz sikeres bármilyen stratégia, ha a helyi közösségek szintjén mérik fel az igényeket és 

erőforrásokat.  

 

Három évtizedes a partiumi műemlékvéelem – beszélgetés Dukrét Géza 

nagyváradi helytörténésszel  
2023. április 2. – Krónika 

Harminc éve alakult meg Nagyváradon a Partiumi és Bánsági Műemlékvédő és Emlékhely 

Társaság. Alapító elnöke, Dukrét Géza földrajz- és biológiatanár 1965-ben, a siteri általános 

iskolában elkezdett pedagógusi munkája mellett közel hat évtizede foglalkozik helytörténeti és 

néprajzi kutatásokkal, számos könyv szerzője. Az általa elindított honismereti sorozatban közel 

száz könyv jelent meg eddig. A partiumi és bánsági települések helytörténeti kutatásairól és a 

műemlékvédelemről beszélgettek. 

 

Kör, kör, ki játszik? – ismét találkoztak a Fehér megyei magyar óvodások 
2023. április 2. – maszol.ro 

Immár nyolcadik alkalommal került sor a „Kör, kör, ki játszik?” találkozóra, melynek 

Csombord adott otthont. A rendezvény témája minden évben ugyanaz: a népi gyermekjátékok 

színpadi produkcióként való bemutatása, csupán a helyszín változik. Szombaton száz kisgyerek 

énekétől, vidámságától volt hangos a helyi kultúrotthon nagyterme. „Játszani jó, együtt 

játszani még jobb!”- ezzel a gondolattal hívta meg 2016-ban a megyei óvodákat Székely-Bányai 

Andrea magyarlapádi módszertanos óvónő, a rendezvény ötletgazdája, egy csodálatos 

találkozóra, amelynek fő célja a népi gyermekjátékok iránti érdeklődés felkeltése. 
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https://maszol.ro/belfold/Kor-kor-ki-jatszik-ismet-talalkoztak-a-Feher-megyei-magyar-ovodasok
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Elindult a Kisméhész program 
2023. április 2. – maszol.ro 

A tavalyi kedvező fogadtatáson felbuzdulva idén is elindította az elemi osztályosoknak szóló 

Kisméhész programját a Szatmár Vidékfejlesztéséért Egyesület és a Partiumi Falugazdász 

Hálózat. A kezdeményezés célja bővíteni a gyermekek ismereteit a méhek, a méhészet és a 

méhészeti termékek terén. A Kisméhész program idei kiadását Magyarország Kormánya, 

Szatmár Megye Tanácsa, Szatmárnémeti Polgármesteri Hivatala, a G.M. Zamfirescu Kulturális 

Központ és a Comunitas Alapítvány is támogatja: ennek köszönhetően a méhek védelmére és 

megbecsülésére, illetve a méz és méhészeti termékek fogyasztására, egészségmegőrző 

szerepére nevelő programot az 1-4 osztályos tanulók mellett az óvodás korcsoportú 

gyermekekre is kiterjesztették a szervezők. 

 

Őszre átadnák a tusnádfürdői új óvodát  
2023. április 2. – szekelyhon.ro 

A szerkezetépítésnél tart a kivitelező az új tusnádfürdői óvodánál, amelyet ősszel már 

szeretnének a gyermekek rendelkezésére bocsátani. Az új helyszínen kedvezőbb 

körülményeket tudnak biztosítani, a jelenlegi óvoda ugyanis egy nem erre szánt épületben 

működik. A magyar kormány Kárpát-medencei Óvodafejlesztési Programja nyújtott 

támogatást az új intézmény létrehozásához, az építkezést tavaly ősszel kezdték el. A helyszínt 

úgy választották ki, hogy távolabb legyen a nagy forgalmú főúttól, a telket az óvodafejlesztési 

program több alprogramját, így a zöldmezős beruházásokat is megvalósító Romániai Magyar 

Pedagógusok Szövetsége (RMPSZ) vásárolta meg a Kovács Miklós utcában. Butyka Zsolt 

tusnádfürdői polgármester arra számít, hogy a munkálatokat nyáron befejezik, és ősszel már 

az új épületbe járhatnak az óvodások.  

        
Hamarosan magyar nyelvű segítséget is nyújt majd a Szociális Biztosító 
2023. március 31. – ma7.sk  

Az év végéig 57, a Szociális Biztosító ügyfelei számára szóba jöhető különböző beadvány és 

dokumentum magyar mintája is megszületik - jelentette be Gyimesi György, az OĽaNO 

parlamenti képviselője. A kis lépések politikájának újabb eredményéről számolt be Gyimesi 

György (OĽaNO) pénteken megtartott sajtótájékoztatóján. A nemzeti kisebbségi közösségek 

igényeivel foglalkozó képviselő a sajtótájékoztató elején összegezte a magyar nyelv idegen 

nyelvként való oktatásának lehetősége, illetve egyes közlekedési táblák, vagy a lévai kórház, ill. 

a nyugat-szlovákiai vízművek kétnyelvűsítésének lehetősége után most a Szociális Biztosítónál 

sikerült elérni, hogy a szlovákul nehezen kommunikáló ügyfelek magyar nyelvű támogatást 

kapjanak. Gyimesi szerint az ukrán menekülteket segítő intézkedések nyomán most talán a 

magyar nyelvű segédanyagot is könnyebben lehetne elfogadtatni. Az elképzelést megbeszélte a 

Munka- és Szociálisügyi Minisztérium tárcavezetőjével, Milan Krajniak (Sme rodina) 

miniszterrel, aki semmilyen akadályát nem látta magyar közösség felé való nyitásnak. Az új 
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intézkedések lényege, hogy az év végéig 57, a Szociális Biztosító ügyfelei számára szóba jöhető 

különböző beadvány és dokumentum magyar mintája is megszületik. 

 

Magyarul tanulni szlovákul? Lehet? Van értelme? - A nemesócsai beíratási 

kampány tanulságai 
2023. március 31. – Tóth Tünde – ma7.sk  

,,Az olcsai (Nemesócsa - szerk.megj.) szlovák tannyelvű általános iskola magyarul (is) hirdeti a 

beiratkozást elsősöknek, mivel többnyire magyar ajkú, magyar családból származó gyerekeket 

iratnak be. Az első osztályban próbálják megtanítani az addig mèg soha egy szót szlovákul nem 

beszèlő gyerekeket szlovákul beszèlni, hogy szlovákul gondolkodjanak, ezèrt az első időszakban 

magyarul tanulják a szlovákot majd az iskola után hazamennek, ahol magyarul beszèlnek... 

Hogy aztán jobban tudjanak èrvènyesülni Szlovákiában..’’ - olvastam egy bejegyzésben az egyik 

közösségi oldalon. Először azonban, hogy kerek legyen a kép, nézzük meg a szóban forgó 

település, Nemesócsa lakossági összetételét. A Komáromi járásban található 2317 lelket 

számláló falu lakosságának a 2021-es népszámlálási adatok szerint 80,49%-a magyar. 

Sajnálatos módon kevés már az ilyen település Felvidéken, amelynek több, mint háromnegyede 

mondhatja el magáról, hogy magyarajkú. 

 

Sajó-ügy: Megbírságolt aktivisták, fellebbezés és az „egycentes" bírság 
2023. március 31. – ma7.sk, bumm.sk  

Tiltakozásuk jeléül nyilvános gyűjtést kezdeményez a Szövetség néhány képviselője a Sajó 

szennyezésének ügyében. Egycentes érmékben fizetnék meg azokra az aktivistákra kirótt 

bírságot, akik tavaly szimbolikusan eltorlaszolták az alsósajói bánya egyik táróját, így hívva fel 

a figyelmet a hatóságok hónapok óta tartó tétlenségére. A Szövetség párt képviselői 

sajtótájékoztatót tartottak Pelsőcön, a Sajó hídján azzal kapcsolatban, hogy a folyó vize már 

több mint tizenhárom hónapja szennyezett, az illetékesek pedig nem találnak kielégítő 

megoldást a problémára. Az ügy ellen a hangjukat felemelő aktivistákat már megbüntették, a 

felelősöket még nem. A sajtótájékoztatón a Szövetség képviseletében Orosz Örs, Cziprusz 

Zoltán, Nagy György és Pavol Burdiga, illetve Pelsőc község képviseletében Rudinská Edina 

alpolgármester vett részt. Mint elhangzott, a Sajó ügyének nincs gazdája, a minisztériumok és 

a tárcavezetők csak egymásra mutogattak, kinek is kellene lépnie. Igaz, mostanra a Sajó már 

nem vörös, de a mederben még mindig rengeteg veszélyes nehézfém találtható, a bányánál 

szűrőberendezést kellene telepíteni, a medret pedig megtisztítani a veszélyes üledéktől. Ez 

ügyben viszont nem történik semmi. 

 

Pozsony megye két magyar tannyelvű középiskolája elégedett a kapott kvótákkal 

– középiskolai helyzetkép 
2023. március 31. – ma7.sk  

A középiskolákba felvehető elsősök tekintetében központilag meghatározott kvótaszámokra 

különbözőképpen reagálnak az egyes oktatási intézmények. Vannak, amelyek azt szeretnék, ha 
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változtatnának az eddigi rendszeren, és a meghatározott keretszám felett is felvehetnének elsős 

diákokat. Ez főleg ott jellemző, ahol évek óta többszörös a túljelentkezés. Más intézmények, 

elsősorban azok, ahol diákhiánnyal küszködnek, elégedettek a minisztérium által 

meghatározott maximális diáklétszámmal, és örülnek, hogy ennek köszönhetően, esetleg több 

elsős diákjuk lehet. Pozsony megye két megyei fenntartású magyar tannyelvű oktatási 

intézményének egyike a Duna utcai magyar tannyelvű gimnázium, amely számára idén 54 

diákban állapította meg az oktatási tárca a maximális diáklétszámot. Morvay Katalin 

iskolaigazgató szerint ez több, mint amennyit az előző években kaptak. 

 

Hallgasson cigány népmeséket! 
2023. március 31. – ma7.sk  

A napokban látott napvilágot a csatai székhelyű Romane Jile Polgári Társulás mesealbuma, 

amely a Romane Paramisi – Cigány mesék címet kapta. „Édesapámmal, id. Babindák Istvánnal 

együtt nagyon fontosnak tartjuk, hogy a cigány népmesék ilyen formában is fennmaradjanak 

az utókornak, s hogy minél szélesebb réteg ismerje meg azokat. Nem rejtett célunk, hogy a 

cigány kultúra népszerűsítésével csökkentsük a diszkriminációt és növeljük a toleranciát.” 

Mint megfogalmazta, ez már a harmadik alkalom, hogy cigány mesékkel foglalkoznak ilyen 

formában. Elmondása szerint egy olyan mesevilágba invitálnak, ahol elfér egymás mellett 

minden gyermek: „Sajnos, a felnőttek sokszor elfelejtik, hogy a mese egyenlő a boldog 

gyermekévekkel, ahol a rosszat legyőzi a jó, s ahol »csupaszív« barátságok kötődhetnek. Nagy 

büszkeség, hogy ez évben Jónás Judit színművésznő elfogadta a meghívásunkat, s szerepel a 

hanghordozón. A többi szereplő a Romane Jile Közösségi Házba járó néhány gyermek, Goga 

Vivien, Goga Veronika, Sárközi Szilvike Jolánka, Babindák Szilvike és Babindák Jázmin, 

valamint jómagam. Ezek a gyermekek több alkalommal is részt vettek különböző országos 

versenyeken, ahol sikeresen szerepeltek és helyezéseket is hoztak el.” 

 

Közösségépítés az irodalmon keresztül 
2023. április 1. – ma7.sk 

Magyarországon elhatározta néhány fiatal, hogy olyan ifjúsági tréningekkel és oktatással 

szeretne foglalkozni, amelyek elsődleges célja a közösségszervezés; olyan helyi és nemzetközi 

közösségek kiépítése, amelyek aztán különböző alkotásokat hoznak létre. Így alakult meg a 

Kontroll V Egyesület, amely azóta több projektet is megvalósított, a többi között az Erasmus-

programon vagy a Visegrádi Alapon keresztül. Ezek egyike a Lines from Visegrád projekt, 

amelynek célja, hogy kapcsolatot teremtsen a V4-es országok fiatal, feltörekvő szerzői között, 

és felkeltse az érdeklődést egymás munkáinak megismerése iránt úgy, hogy azt bármely 

irodalomkedvelő nyomon tudja követni. A kísérlet sikereként született meg az az ötnyelvű 

versantológia Lines from Visegrád Antológia címmel, amelynek pozsonyi bemutatójára 

március 22-én került sor a Liszt Intézet és a József Attila Ifjúsági Klub együttműködésében. A 

kötetben tíz magyar (köztük két felvidéki), öt szlovák, hat cseh és hat lengyel költő versét adták 

ki a négy visegrádi ország nyelvén, valamint angolul, amelyet a szerzők közvetítő nyelvként 

használtak. 
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Rendhagyó történelemóra a zselízi Magyar Házban 
2023. április 1. – ma7.sk 

Zselíz városának szervezésében március 31-én a helyi Magyar Házban egy rendhagyó 

történelemórát tartottak. A csatai Romane Jile polgári társulás képviseletében id. Babindák 

István és Babindák Ernő a cigány történelem fontosabb állomásairól értekezett, részletezve a 

roma holokauszt történetét. A hallgatóságot a helyi alapiskola, a Comenius Gimnázium és a 

csatai Baross Gábor Alapiskola diákjai alkották. Id. Babindák István és Babindák Ernő a 

közelmúltban gömöri és csallóközi iskolásokkal is találkozott; hamarosan Zselízre is 

visszatérhetnek, ugyanis a helyi Esterházy-kastély felújítását célzó projekt keretei között újabb, 

a fókuszt sokkal inkább a roma kultúrára helyező előadást tartanak majd. Erre minden 

bizonnyal már a patinás épület renovált termeiben kerülhet sor valamikor az ősz folyamán.   

 

Forró Krisztián a Pravda TV-ben: Jól működő régiókat szeretnénk! 
2023. április 1. – ma7.sk 

Forró Krisztián, a Szövetség elnöke volt a szlovák Pravda TV vendége, ahol a párt céljairól és a 

jelenlegi politikai helyzetről is kérdezték. 

A közös magyar párt vezetője hangsúlyozta, fontos számukra, hogy a lakosok a saját 

régiójukban tudjanak érvényesülni és ne költözzenek el onnan. Egyúttal kritikát is 

megfogalmazott a szlovák média felé, mert mint elmondta, parlamenten kívüli pártként 

kevesebb teret kapnak véleményük prezentálására, pedig az önkormányzati- és megyei 

választások megmutatták, a felmérések nem mérik pontosan a Szövetség erejét.  Több olyan 

témát is felsorolt, amelyek szintjén elsőként figyelmeztettek a lehetséges nehézségekre, mint 

az energiaárak emelése az önkormányzatok számára vagy éppen a Sajó szennyezése. A riporter 

kérdésére azt is megemlítette, az elkövetkező hónapokban is külön figyelmet kívánnak helyezni 

a régiókat érintő kérdésekre. Ilyen többek közt a kórházak kategorizálása, az elkerülő utak 

építésének elmaradása, amelyek megnehezítik a Dél-Szlovákiában élők életét.    

 

A második világháborús bombázásban elhunyt gyermekeknek állítottak emléket 

Galántán 
2023. április 2. – ma7.sk  

Emlékpadot avattak fel a galántai neogótikus Esterházy kastély felújított déli tornyánál az 

1944-es bombázás gyermekáldozatainak. A jótékonysági munkát végző Templars polgári 

társulás a város vezetőségével karöltve, nagy lendülettel folytatja a munkát – a közeljövőben 

további „személyiség padok” bukkannak fel Galántán. Kedves gondolat ötlött fel a galántai, 

jótékony munkát végző polgári társulás tagjainak fejében. Úgy gondolták, a város padjait 

emlékplakettekkel ellátva ajánlják fel a helyi neves személyiségek tiszteletére, valamint tervben 

volt az új padok kihelyezése is. Az ötlet Peter Aštary, Takáč Zsolt és a „templomosok" 

elnökének, Horváth Tamásnak a kezdeményezésére került megvalósításra. Horváth Tamás 

elmondta portálunknak, az elmúlt időszakban 20 padot sikerült elhelyezni a városban. Az 

időközben városi irányítás alá került projektet, önkormányzati képviselőként és a a kulturális 
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bizottság tagjaként Horváth továbbra is felügyeli és segíti. A padok „elnevezésének” célja az, 

hogy felhívják a figyelmet a történelmi és társadalmi nevezetességekre, emléket állítsanak 

olyan személyeknek, akik példát mutatnak vagy mutattak őszinteségből, tanításból és 

helytállásból. 

    
Magyar állami kitüntetések a közösség szolgálatáért 
2023. március 31. – Vajma.info 

Novák Katalin magyar köztársasági elnök nemzeti ünnepünk alkalmából magyar állami 

kitüntetéseket adományozott több délvidéki közéleti személyiségnek, a kitüntetéseket péntek 

délben adta át Palicson Csallóközi Eszter, Magyarország szabadkai főkonzulja. Magyar Arany 

Érdemkeresztet kapott Kónya-Kovács Otília, Varjú Márta és Juhász Gábor, Magyar Ezüst 

Érdemkeresztet pedig Kiss János. A Zvonko Bogdan Borászat épületében megtartott alkalmi 

ünnepségen Csallóközi Eszter főkonzul elmondta, hogy a nemzeti összetartozást jelentik és 

erősítik a kitüntetések. Kifejezik azt, hogy egyetlen nemzet tagjai vagyunk. 

 

A kishegyesi képviselő-testület ülése: Hamarosan befejeződik az egykori 

szövetkezeti otthon épületének a felújítása 
2023. március 31. – Vajma.info 

Ülést tartott Kishegyes Község Képviselő-testülete. Határozati javaslatokat és 

végzésjavaslatokat fogadtak el. A Juhász Bálint elnökletével megtartott ülés komolyabb viták 

nélkül zajlott le. A kishegyesi helyi közösség 2022. évi munkajelentésének és pénzügyi 

jelentésének jóváhagyásáról is szavaztak. Sipos Tibor, a helyi közösség titkárának elmondása 

szerint legjelentősebb projekt most a helyi közösség területén az egykori szövetkezeti otthon 

épületének a felújítása, ami hamarosan be is fejeződik. A bácsfeketehegyi helyi közösség 2022. 

évi munkajelentéséről Juhász Attila titkár tartott beszámolót. A 2023. évi munkatervvel 

kapcsolatban elmondta, hogy a község területén zajló beruházások miatt a közterületek 

rendezése komoly feladatokat jelent, melyeket igyekeznek hatékonyan megoldani. 

 

Több pénz a köztársaságtól az MNT-nek 
2023. március 31. – Vajma.info 

A Magyar Nemzeti Tanács pénteki ülésén módosította 2023. évi költségvetését. Ennek oka, 

hogy több pénz érkezik a köztársaságtól. Sárközi István, az MNT végrehajtó bizottságának az 

elnöke elmondta, hogy változások történtek a tanács pénzügyvitelében a költségvetés 

decemberi elfogadása óta, ezért szükségessé vált a költségvetés módosítása, hogy az minél 

jobban tükrözze a tanács pénzügyi helyzetét. A kisebbségi jogokért is felelős minisztérium 

március 27-én értesítette ugyanis az MNT-t, hogy növelte a kisebbségi nemzeti tanácsoknak 

járó támogatását, így a Magyar Nemzeti Tanács részére 69 millió 543 ezer dinárt hagytak jóvá, 

ami mintegy 10 millió dinárral több az eddigi támogatásnál. A támogatás növekedése miatt volt 

szükség a költségvetés módosítására, hangsúlyozta Sárközi István. 
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Őseinket felhozád - Új kiállítás nyílt az óbecsei Városi Múzeumban 
2023. április 2. – magyarszo.rs 

A korai középkor és a magyarok bejövetele idejéből származó leletekből nyílt kiállítás pénteken 

este az óbecsei Városi Múzeumban. Az Őseinket felhozád elnevezésű tárlat egyik 

különlegessége a Péterrévén talált csontváz, amelynek a koponyája alapján a budapesti 

Természettudományi Múzeumban Gábor Emese portrészobrász rekonstruálta a X. századi nő 

hű arcmását. 

 

Megmaradni magyarnak - Nyílt nap a bánáti szórványkollégiumokban 
2023. március 31. – magyarszo.rs 

Első ízben szerveztek nyílt napot a bánáti katolikus kollégiumokban. Szerdán a leendő 

kollégisták és középiskolások megismerkedhettek a lakhatási körülményekkel a muzslyai 

Emmausz Fiúkollégiumban és a nagybecskereki Szathmáry Karolina Leánykollégiumban, és 

tájékoztatót kaptak az anyanyelven való továbbtanulási lehetőségekről is. Több mint negyven 

leendő magyar középiskolás és kollégista, valamint szülő jött el a találkozóra, amelynek a 

kezdeményezője Kalapis Sztoján, az Emmausz kollégium igazgatója volt. 

 

Húsvéti kézműves vásár Moholon 
2023. április 2. – PannonRTV 

Virágvasárnap hagyományos kézműves vásárral kedveskedtek a moholi Csobolyó Művelődési 

Egyesület tagjai mindazoknak, akik az ünnepre való készülődés jegyében a kézműves 

termékeket igyekeznek előtérbe helyezni. A húsvéti vásár megnyitóján az egyesület énekesei és 

hangszeresei léptek fel, akik a hétvégén szervezett Szólj síp, szólj! rendezvényről arany és ezüst 

minősítéssel tértek haza. A kézműves portékákat kínáló standok szebbnél-szebb termékekkel 

teltek meg. Lehócki Jutka bár még csak pár hónapja kezdett bele a szója és a méhviasz 

gyertyakészítésbe, igyekszik minden olyan környékbeli eseményen részt venni, ahol 

megismertetheti a nagyközönséggel termékeit. 

       
Beregszászba érkezett Magyar Levente 
2023. április 2. – kiszo.net, karpatalja.ma, karpataljalap.net, karpat.in.ua 

 Magyar Levente ma Kárpátaljára látogatott. Magyarország Külgazdasági és 

Külügyminisztériumának parlamenti államtitkára, miniszterhelyettes útja elsőként 

Beregszászba vezetett, ahol a Kossuth Lajos Líceumban megtekintette az ukrán 

szaktanteremet. A találkozón ismertették azt a kísérleti jelleggel elindított ingyenes programot, 

melynek keretében a magyar tanintézmények vezetői számára lehetőséget adnak ahhoz, hogy 

olyan szinten készüljenek fel ukrán nyelvből, hogy erről tanúsítványt szerezhessenek meg. 

Céljuk, hogy az igazgatók kifejezőbben, tisztábban beszéljék az államnyelvet. A tanárok 
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számára pedig április 20-tól Beregszászban egy hasonló programot indítanak, hogy a 

pedagógusok már alsó tagozattól kezdve képesek legyenek akár két nyelven oktatni. 

 

Választmányi ülést tartott a KMKSZ  

2023. április 2. – karpat.in.ua 

Egy perces néma csenddel tisztelegtek a háború áldozatai előtt a KMKSZ soron következő 

választmányi ülésének résztvevői. A szövetség elnöke online tartotta meg éves beszámolóját. 

Brenzovics László hangsúlyozta: a háború rányomja bélyegét a KMKSZ tevékenységére is. 

Ennek ellenére sikerült megtartani a tisztújító közgyűléseket az alap- és középszintű 

szervezetekben, ami azt bizonyítja – ellentétben egyes magyarországi médiumok állításával -, 

hogy a kárpátaljai magyarság létezik, messze nem mindenki hagyta el szülőföldjét. 

 

Barta József újabb három évre bizalmat kapott 
2023. április 02. – karpataljalap.net, karpat.in.ua 

Április 1-jén a KMKSZ nagyszőlősi székházának nagytermében tartotta 33. tisztújító 

közgyűlését a KMKSZ Nagyszőlősi Középszintű Szervezete. A megjelent 45 küldött újabb 

három évre bizalmat szavazott Barta József elnöknek, valamint alelnökké választották a 

küldöttek Virág Margarétát, Hevesi Miklóst és Kudron Zoltánt, megválasztották továbbá a 

bizottságok tagjait és kijelölték a középszintű szervezet által a KMKSZ Választmányába delegált 

személyeket. 

 

Vezetőváltás a Beregszászi Alapellátási Központ élén 
2023. április 02. – karpataljalap.net 

A közelmúltban személyi változás történt a Beregszászi Alapellátási Központ élén: a 

Beregszászi járás lakosainak elsődleges egészségügyi ellátását biztosító szolgálat élére 

Volodimir Dzerint nevezték ki. Az egészségügyi szféra ágazatai tekintetében az alapellátás 

számít a legfontosabb láncszemnek, hiszen a betegséggel orvoshoz fordulók körében a 

páciensek mintegy 80 százaléka a családorvosnál kezdi és ott is fejezi be az egészségi állapota 

miatt kialakult problémáinak orvoslását. Az új főorvossal az előtte álló feladatokról 

beszélgettünk. 

 

ORFK: nyolcezer-ötszázan érkeztek Ukrajnából vasárnap 
2023. április 3. – MTI, hirado.hu, karpatalja.ma 

Az ukrán-magyar határszakaszon 4588-an léptek be Magyarországra vasárnap, a román-

magyar határszakaszon belépők közül pedig 3912-en nyilatkoztak úgy, hogy Ukrajnából 

érkeztek - tájékoztatta az Országos Rendőr-főkapitányság (ORFK) hétfőn az MTI-t. A 

beléptetettek közül a rendőrség 65 embernek állított ki ideiglenes tartózkodásra jogosító 

igazolást, amely 30 napig érvényes. Nekik ez idő alatt kell felkeresniük az Országos 

Idegenrendészeti Főigazgatóság tartózkodási helyük szerint illetékes hivatalát a végleges 

okmányok beszerzéséért - áll a közleményben. 
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Az Ungvári Kárpáti játékosai dedikált mezzel ajándékozták meg Bacskai Józsefet 
2023. április 02. – karpataljalap.net 

A háború kirobbanása óta Magyarország folyamatosan támogatja Ukrajnát. A támogatás a 

sport területére is kiterjed, amiben jelentős szerepet vállal Bacskai József ungvári magyar 

főkonzul is. Ezért többek között az Ungvári Kárpáti kézilabdacsapat is a magyar bajnokságban 

játszik. Olekszandr Ledida, az Ungvári Kárpáti Kézilabdaklub elnöke elmondta, hogy Bacskai 

József közreműködésének köszönhetően számos segítség érkezik Kárpátaljára, és nem csak a 

sport területére. 

 

Interaktív workshop a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskolán 
2023. április 01. – karpataljalap.net 

A II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola (II. RF KMF) bázisán az elmúlt években több 

olyan képzést biztosító szak nyílt, amely a fiatalokat az üzleti élet felé orientálja. Az intézmény 

számvitel és auditálás tanszéke a Kárpátaljai Magyar Fiatal Vállalkozók Szövetségével 

(KMFVSZ) közösen interaktív workshopot szervezett, ahová olyan fiatalokat hívtak meg, akik 

anyagi hátterüket vállalkozás megnyitásával tervezik biztosítani. 

 

Megérkezett Munkácsra a Svájci Magyar Nyelvű Protestáns Gyülekezetek 

Szövetségének adománya 
2023. április 01. – karpataljalap.net 

A KEGYES Jótékonysági Alapítvány minden évben igyekszik segíteni azon kórházakat és 

intézményeket, amelyek árva gyerekekkel foglalkoznak, hiszen az alapítvány fő célja az 

„elfelejtett” gyermekek segítése. Nemrégiben a Svájci Magyar Nyelvű Protestáns Gyülekezetek 

Szövetségének köszönhetően egy kamionnyi egészségügyi eszköz érkezett Kárpátaljára. A 

KEGYES ezen eszközök egy részét most a Munkácsi Szent Márton Kórház Sebészeti 

Osztályának és a megyei gyermekkórház számára juttatta el. 

 

Húsvétra készülve jótékonykodik a Beregszászi Karitász 
2023. április 1. – karpat.in.ua 

Az elmúlt év során már megszokottá vált, hogy a különböző segélyszervezetek folyamatosan 

támogatják mind a helyi rászorulókat, mind pedig a vidékünkre érkező bajbajutottakat is. A 

Beregszászi Járási Szent Anna Karitásznál is kiemelt figyelmet fordítanak az elesettek 

felkarolására, ezért folyamatosan támogatják gondozottjaikat, valamint azokat az 

intézményeket, amelyek menekülteket fogadtak. Húsvétra készülve több programot is 

szerveztek és jelenleg is zajlik az egységcsomagjaik széthordása azon idősek számára, akik nem 

csak egy kis száraz élelmiszert, de néhány biztató szót és odafigyelést is várnak a Karitász 

munkatársaitól.  
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Nyílt nap a Munkácsy Mihály Magyar Házban 
2023. április 2. – karpat.in.ua 

Munkácson, az egykoron az Osztrák–Magyar Bank ingatlanjaként funkcionáló épületben 

járunk, amely Munkácsy Mihály Magyar Ház néven 2021-ben nyitotta meg hivatalosan a 

kapuit. A patinás épület azóta megannyi rendezvénynek, kiállításnak és előadások sokaságának 

adott otthont a helyiek nagy örömére. Annak érdekében, hogy az idelátogatók még jobban 

megismerjék a kulturális központot, nyílt napot szerveztek. Pfeifer Anita, a Magyar Ház 

kulturális menedzsere körbevezetett mindenkit, mesélt a központ megalakulásáról, Munkácsy 

Mihályról és azt is megtudhattuk, hogy az épület tetőterén lévő galéria termet csupán a 

felújítást követően alakították ki, direkt erre a célra. Mindemellett Húsvét közeledtével a nyílt 

napot gyermekeknek szánt kézműves foglalkozással fűszerezték. 

 

Felújítják az egykori ungvári mozi épületét 
2023. április 2. – karpat.in.ua 

Ungvár történelmi belvárosában újabb munkaterületet kerítettek el. A Színház téren található 

egykori patinás Korona étterem évek óta tartó felújításának látványa már megszokott a város 

lakói és vendégei számára. Most a Volosin utcában található egykori mozi épületében 

kezdődnek felújítási munkálatok, ami félő, hogy egy újabb évekig tartó projekt lesz, hiszen 

amint azt stábunknak az Ungvári Városi Tanács illetékesei elmondták, a kivitelező nem nevezte 

meg a munkálatok befejezésének időpontját, de még a munkavégzésről szóló szerződésben se 

szerepel a határidő. 

 

Szlovén adomány érkezett a kárpátaljai tűzoltókhoz 
2023. április 01. – karpataljalap.net 

Újabb humanitárius adomány érkezett Ukrajnába, ezúttal a szlovén barátoktól. Ukrajna 

Szlovén Köztársasági Nagykövetségének közreműködésével MLT 1040 alapú, 40 tonna 

teherbírású mobildarut adtak át a Krsko (Szlovénia) atomerőműtől a kárpátaljai tűzoltóknak. 

Így hamarosan ezt a járművet az operatív mentőszolgálat egyik egysége használja majd. Ez a 

technika növeli a sürgősségi és mentőosztag szakembereinek hatékonyságát a vészhelyzeti és 

mentési műveletek során, valamint a vészhelyzetek következményeinek felszámolása során. 
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https://karpataljalap.net/2023/04/01/szloven-adomany-erkezett-karpataljai-tuzoltokhoz
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Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2023. március 31. – Kossuth Rádió 

 

 

A román–magyar történelemben kevés olyan momentum található, amikor a két nemzet fiai 

közösen, senki által nem kényszerítve együtt tudtak harcolni a szabadságért Ez volt 1989. 

december 15-e. Ezért  2021. december 15-én Temesváron létrejött a December 15-e a román-

magyar szolidaritás napja” elnevezésű szervezet. Alapítói Gabriel Andreescu egyetemi tanár, 

emberjogi aktivista, Kincses Előd ügyvéd, Florian Mihalcea, a Temesvár Társaság elnöke, 

Szilágyi Zsolt politikus, jelenleg az Erdélyi Magyar Szövetség külügyi és nemzetpolitikai 

kabinetjének vezetője, és Tőkés László püspök, 1989 decemberében temesvári lelkész. 

Csütörtökön az alapítók közül hárman ismét Temesváron, a 89-es forradalom kitörésének 

helyszínén ismertették az egyesület be nem jegyzésének történetét.  

 

A Maros megyei tanácshoz tartozó Visit Maros turisztikai egyesület idén kiemelt figyelmet 

fordít az épített örökség, a megyében található kastélyok és udvarházak népszerűsítésére. Ezt 

a célt szolgálja a június közepére szervezett első kerékpáros Kastélytúra is - mondta az 

egyesület csütörtöki marosvásárhelyi sajtótájékoztatóján Szántó Lóránt ügyvezető igazgató. 

 

Az egész felvidéki magyar közösséget megmozgatja a Tompa Mihály Vers- és Prózamondó 

Verseny. Zajlanak a területi elődöntők, a jubileumi, 30. amatőr vers- és prózamondók 

rimaszombati seregszemléjére. A galántai elődöntőn a mátyusföldi diákok közül választották 

ki a legjobbakat, négy kategóriában.  

 

A Down-szindróma világnapja alkalmából figyelemfelkeltő felvonulást tartottak 

Nagyszalontán a Bonitas Speciális Oktatási Központ tanárai és diákjai. Az intézménybe magyar 

ajkú, sajátos nevelést igénylő gyermekek járnak a térségből.   

West, a terápiás kutya vezetésével vonult végig Nagyszalonta központján félszáz gyermek. Egy 

évvel ezelőtt, Romániában először a Bonitas Speciális Központban vezették be a kutyás terápiás 

foglalkozásokat.  

 

Kislánykora óta gyönyörűen énekelt, így hamar híre ment az egész környéken, hogy énekére 

még a virágok is kinyílnak – olvasható Máthé Mária laudációjában, aki március 15-e 

alkalmából Magyar Arany Érdemkereszt kitüntetést kapott.  A homoródszentpéteri asszony fél 

évszázados munkáját ismerték el, amit az unitárius közösség szolgálatában végzett. A 

csíkszeredai Magyar Főkonzulátuson vette át a kitüntetését, ahová menye, Máthé Ida is 

elkísérte. Homoródszentpéteri otthonában kerestük fel Máthé Mária nénit. 

 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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Muzslya szülötte, Sziveri János költő március 25-én lett volna 69 éves. Rá emlékeztek immár 

30. alkalommal, a 30 éves Sziveri János Művészeti Színpad tagjai, akik az idei emléknapra 

anyaországi vendégeket is hívtak. Zalán Tibor költőt, Balázs F. Attila költő-író, műfordítót és 

Huzelle Pétert, Kossuth-díjas gitáros-zenészt. Összeállításunkban elsőként Kovács Jolánkát, a 

Színpad elnökét halljuk. 

 

Határok nélkül 
 

2023. április 1. – Kossuth Rádió 

 

Az Erdélyi Hagyományok Háza Alapítvány ,,Ég és Föld” címmel idén is folytatta a nagyböjtben 

szervezett koncertjeit Erdélyben. ,,A mostani földindulásos időszakban - olvasható az 

alapítvány ajánlójában - amikor pandémia és háború tetézi mindennapos bűneinket - 

természetes, hogy az Égihez fordulunk Nagyhéten, szabadulásért könyörögve. Az égi, szakrális, 

nagyheti kompozíciókat éneklő kórushoz így társul a földi népművészet. A lelki 

könnyebbülésen túl a koncert alkalmat nyújt mindenkinek az elcsendesedésre, a Nagyhét és a 

Húsvét misztériumában való elmélyülésre, zeneileg is igazi csemege." 

 

A Petőfi Kulturális Ügynökség Kortárs Magyar Irodalom 12 elnevezésű programjának erdélyi 

turnéja Marosvásárhelyen rajtolt, a Magyar Széppróza Napján. A Kárpát-medencei kortárs 

magyar irodalom alkotóit és műveit bemutató és népszerűsítő turné marosvásárhelyi 

rendezvényének házigazdája a Marosvásárhelyért Egyesület volt. A most következő 

összeállításban elsőként Szente Katalin egyesületi elnököt halljuk. 

  

Két év szünet után újra tarthat stúdió-előadásokat is a nagyváradi magyar és román színház. A 

két intézmény most használatra megkapta a város tulajdonában lévő egykori Transylvánia 

mozit, amelyben az új stúdióterem nézőtere csaknem 100 férőhelyes. Az egyébként 1000 

négyzetméternyi területen az előadó- és nézőtér mellett mosdókat, irodákat és öltözőket is 

kialakítottak. A további részletekről először Bozsódi-Nagy Orsolyát, a Szigligeti Színház 

irodalmi titkárát halljuk az összeállításban. 

  

275 éve született és 210 éve halt meg Kiss József vízépítő mérnök, akinek a tervei alapján épült 

meg Délvidéken a Dunát a Tiszával összekötő, 123 km hosszú Ferenc-csatorna. Az évforduló 

alkalmából megjelent Bordás Győző és Bordás Attila Csatorna született című kétnyelvű kötete. 

A verbászi könyvbemutatón ott járt munkatársunk is. Összeállításában a csatornaépítő Kiss 

József egyik kései leszármazottja is megszólal. 

  

Még mindig maradjunk a könyveknél!  

Értékmentés tordai módra! A faluban a közelmúltban könyvbemutatót tartottak, ahol az 

érdeklődők megismerkedhettek Mezei Zsuzsanna Kistordába két úton kell bemenni című 

könyvével, amely a tamburazene helyi történetét mutatja be. Tordán még vajon ismerik a 

https://mediaklikk.hu/radio-lejatszo-kossuth/?date=2023-04-01_18-01-13&enddate=2023-04-01_18-41-18&ch=mr1
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léptető, vagy a hallgató nótafajtát? És azt, hogy milyen nóták járták annak idején, amikor 

hagyomány volt a hagyományt őrizni? 

 

 

Kárpát-medence 

2023. március 31. – M1 

 

Közösséget építenek a Petőfi-programosok Felvidéken   

Kassa, a Felvidék hajdani kulturális központja, magyar történelmi emlékekben rendkívül 

gazdag, pezsgő életű nagyváros. A több, mint negyedmillió lakosú városban mára a magyarok 

létszáma alig éri el a három százalékot, de a magyar kultúra és történelem erősen jelen van a 

belváros hangulatos utcáin. A város leghíresebb épülete a kassai dóm, amelynek kriptájában 

temették újra II. Rákóczi Ferencet. Az Erzsébet utcában találjuk a Magyar Jelenlét Házát, a 

MaJel Rovás Központot. Tavaly ősztől itt tevékenykedik a Kárpátaljáról származó Pősze Attila, 

aki a Petőfi program ösztöndíjasaként került Márai városába. 

 

Nagybecskereki Szathmáry Karolina Leánykollégium   

A Bánság legnagyobb városában, Nagybecskereken, teljes mértékben anyaországi 

támogatásból működik a Szathmáry Karolina Leánykollégium, ami összegyűjti a szórvány 

magyarság leány diákjait, s amelynek köszönhetően a már alig 15 százaléknyi magyar 

lakossággal rendelkező városban még mindig van magyar nyelvű középiskolai oktatás. 

 

Okos tanterem a szovátai Domokos Kázmér tanintézményben 

A szovátai Domokos Kázmér Óvoda, Gimnázium és Szakközépiskola 1956 szeptember elsején 

kezdte el működését. Öt különböző, egymástól távol eső épületben, négy tanteremben folyt  az 

oktatás, az akkoriban Ady Endre nevét viselő intézményben. Az 1977-78-as tanévtől a líceum 

elkülönült az általános iskolától, és felvette a Szovátai Elméleti Líceum nevet. Domokos 

Kázmér ferences szerzetes nevét pedig 2006-tól viseli. 

 

Sajtmustra Gyimesben   

Ezeken a 2005-ben készült felvételeken még csak 10 ló és bivaly volt a székelydályai Fülöp 

család birtokában. Azóta több, mint ötvenre szaporodott a bivalyállomány, a finom bivalytejből 

több fajta sajtot, ízletes joghurtot készítenek. Székelydálya református lelkésze önellátó 

életmódra rendezkedett be. 

 

 

https://mediaklikk.hu/musor/karpat-medence/

